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ПОНЯТИЕ И ВИДЫ ОШИБОК В УГОЛОВНОМ ПРАВЕ 
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Молдавский государственный университет 
 

Целью научного исследования являлось четкое определение понятия ошибки в уголовном праве, системати-
зация таковой, а также формулирование выводов и рекомендаций доктринального и законодательного характе-
ра. В рамках предпринятого анализа исследованы различные точки зрения применительно к определению кате-
гории ошибки в уголовном праве. Автор исследовал категорию ошибки в ретроспективе, обращая внимание на 
наиболее спорные вопросы и настаивая на том, что ошибка есть неверное знание, сформированное под воздей-
ствием заблуждения об объективных и субъективных признаках вредоносного деяния, в том числе об обстоя-
тельствах, исключающих вредоносность такового. В процессе систематизации ошибки автор исследовал клас-
сификации, предложенные различными правоведами. В результате осуществленного исследования сформули-
ровано авторское определение ошибки, а также доказана необходимость дополнения Общей части Уголовного 
кодекса Республики Молдова уголовно-правовыми нормами, определяющими понятие юридической и факти-
ческой ошибки. 

Ключевые слова: ошибка в уголовном праве, юридическая ошибка, фактическая ошибка, неверное знание, 
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CONCEPTUL ŞI TIPURILE ERORILOR ÎN DREPTUL PENAL 
Scopul prezentului demers ştiințific constă în definitivarea certă a conceptului de eroare în dreptul penal, în sistema-

tizarea acesteia, precum şi în formularea concluziilor şi a recomandărilor cu caracter doctrinar şi legislativ. În cadrul 
analizei efectuate sunt cercetate diferite opinii doctrinare referitoare la fundamentarea conceptului de eroare în dreptul 
penal. Autorul cercetează categoria de eroare în retrospectivă, accentuând cele mai discutabile aspecte. În opinia autoru-
lui, eroarea reprezintă o cunoaştere incorectă formată sub imperiul inducerii sale în eroare privind semnele obiective şi 
subiective ale faptei prejudiciabile, precum şi despre cauzele care înlătură caracterul penal al faptei. În procesul de siste-
matizare a erorii, autorul supune unei examinări minuțioase diferite clasificări propuse în doctrină. În urma investigației 
întreprinse este formulată definiția proprie a erorii, totodată este demonstrată necesitatea completării Părții Generale a 
Codului penal al Republicii Moldova cu norme juridico-penale care ar defini noțiunea erorii de drept şi de fapt.  

Cuvinte-cheie: eroare în dreptul penal, eroare de drept, eroare de fapt, cunoaştere incorectă, apreciere incorectă, 
greşeală, necunoaştere a împrejurărilor, reprezentare eronată. 

 
THE CONCEPT AND TYPES OF MISTAKE IN THE SUBSTANTIVE CRIMINAL LAW 
The purpose of the present scientific research consists in the certain definition of mistake in the Substantive Crimi-

nal Law, systematization of mistakes and the formulation of necessary scientific and legislative conclusions. In the 
realm of this study there were analyzed different points of view concerning the definition of the mistake in the Substan-
tive Criminal Law. The author examines the category of mistake in a retrospective approach, pointing on the most dis-
putable questions, being determined that mistake represents an incorrect knowledge formed under influence of the erro-
neous belief about the objective and the subjective items of the harmful act, inclusive about the causes which exclude 
the harmfulness of the act. During the process of systematization there were examined various classifications which 
have been suggested by different scientific workers. As a result, there was formulated the definition of the mistake and 
there have been proved the necessity of introduction of several new articles regarding the mistake in fact and mistake in 
law in the content of the General part of the Criminal code of the Republic of Moldova. 

Keywords: mistake in the Substantive Criminal Law, mistake in law, mistake in fact, incorrect knowledge, incorrect 
appreciation, erroneous belief, the lack of knowledge about the surroundings, mistaken comprehension. 
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